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TEXT DE REFLEXIÓ 

Cristina Canals Güell 

 

Preàmbul 

Potser vaig començar a desenvolupar un interès per l’arquitectura de forma casual, el cas es 

que des d’un principi em va fascinar. No recordo l’edat que tenia, però des de petita m’havia 

interessat lectura, diferents països i llegendes i històries antigues. Així doncs els meus avis van 

decidir regalar-me un llibre d’arquitectura, que parlava de les meravelles del mon; Les 100 

grans meravelles del món (Ash, 2001). No era un llibre per una nena d’uns cinc anys 

sincerament, la meitat de les coses que hi deia no les arribava a entendre del tot, cosa que 

potser encara va incrementar més l’interès que em va suposar tenir aquest llibre a les meves 

mans, ja que em va costar una pila d’anys desxifrar-lo. Em fascinaven no només les 

construccions en si, però també les llegendes que es generaven al darrere, la intriga de com 

haurien sigut els jardins penjats de Babilònia, els laberints i creences dels antics egipcis a les 

piràmides...  

Paral·lelament l’arqueologia també és un tema que m’ha interessat molt, no perquè hi trobi 

especial interès en veure restes de plats trencats exposats en una vitrina de museu, sinó 

perquè totes les restes històriques ens ajuden a crear el relat de com vivien aquesta gent, en 

que creien, com era el seu dia a dia... i així podem saber una mica més de totes aquestes 

cultures que s’han anat perdent o modificant en el temps. 

Introducció 

L’arquitectura va molt més enllà del que pot ser art, no només ha de servir per transmetre 

emocions o generar espais agradables, ha de ser una eina que serveixi o pretengui millorar el 

món en el que vivim des del punt de vista de l’usuari, perquè tothom tingui dret a gaudir dels 

espais i conseqüentment millorar la qualitat de vida. L’arquitectura és un cúmul de moltíssimes 

branques, va des de l’antropologia a l’art, o de la construcció a la ideació per ser més 

sostenibles. 

L’arquitectura ha de ser capaç trencar barreres que la societat ha establert. És la responsable 

de generar espais de cohesió social, de lleure i de garantir una habitabilitat de manera que 

puguem sentir-nos a gust allà on som. Per aconseguir-ho no sempre es necessiten gaires 

recursos, sobretot hem d’entendre la realitat social i física del lloc per poder atendre a les 

necessitats de l’entorn del que es tracti d’una forma o altra. 

Reflexions i motivacions personals 

Potser rau en el meu interès en l’arquitectura, la història, l’antropologia i l’arqueologia que 

trobi fascinant l’arquitectura vernacular, pel fet de que utilitzant els mínims recursos 

aconseguien entendre el lloc on es trobaven i generar uns espais de confort. 

Per exposar aquest punt m’agradaria deixar clar què entenc jo per arquitectura. Per mi no 

consisteix simplement en edificis. Entenc que l’arquitectura és la forma física que tenim per 
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cobrir unes necessitats. Aquestes poden ser necessitats bàsiques de benestar, protegir-se de la 

pluja, la calor... però sobretot una altra necessitat, la d’estar a gust. No em refereixo físicament, 

sinó que l’arquitectura és l’eina que permet generar espais on es puguin crear zones que 

fomentin les relacions socials, i que fa que es puguin implementar diferents estils de vida, estils 

de vida que dependran del lloc, de l’època i sobretot de l’arquitectura, que fa possible que uns 

hàbits i una cultura es pugui desenvolupar d’una manera o d’una altra. L’arquitectura és la 

materialització dels costums i tradicions d’una societat. 

Un cop explicat què entenc per arquitectura puc exposar perquè trobo molt interessant 

l’arquitectura vernacular. Bé en primer lloc es tracta de l’arquitectura més bàsica, la que 

respon estrictament a les necessitats del lloc en que es troba. De tal manera que es tracta de 

l’arquitectura que s’ha adaptat al lloc, on cada una de les seves parts té una raó de ser i està 

generada per un motiu. Aquest tipus d’edificacions acumulen la saviesa i coneixement de 

generacions i generacions de persones que han hagut de lluitar contra el temps per poder fer 

els seus habitatges agradables perquè els protegís de la meteorologia adversa del lloc en que 

es troben. Es tracta del coneixement popular, de la pura cultura del lloc. 

Un exemple molt senzill d’aquest procés que ha durat segles i hem destruït amb 50 anys és per 

exemple alguna cosa tant banal com un càntic, que tot i que pugui semblar senzill res estava 

fet de casualitat. L’exemple en qüestió ens hi van fer reflexionar a primer de carrera i hi vaig 

estar donant voltes un temps. A Catalunya el càntic ceràmic era l’element per excel·lència per 

guardar l’aigua. La ceràmica és un material puros, de tal manera que això permetia que durant 

els estius calorosos el càntic pogués “suar” de tal manera que per el procés d’evaporació 

s’aconseguia que l’aigua de l’interior es refredés.  

Últimament s’ha tendit a substituir el material ceràmic per un de més contaminant i nociu com 

el plàstic i així esborrem segles d’experiència i coneixement dels nostres avantpassats. Ara que 

utilitzem cantimplores de plàstic a qui no li ha passat estar a la platja i fer un glop d’aigua i no 

voler-ne més de lo calenta que està? Doncs a això em refereixo, que en el procés de tornar-nos 

una societat “moderna” i “avançada” estem deixant enrere moltes tradicions o costums que 

tenien una raó de ser per un motiu de pes només pel simple fet que es tendeix a menysprear 

allò antic, i ens oblidem que si ha arribat als nostres temps ha sigut a causa de l’evolució que 

s’hi ha anat produint al llarg de generacions. 

Uns altres exemples semblants d’aplicació més directe en l’arquitectura són exemples que es 

troben al llibre Climate and Architecture (Dahl, 2010) que reflecteix a través d’il·lustracions i 

explicacions les raons de ser de diferents formes, materials o estances de les cases tradicionals 

de diferents parts del planeta segons el clima, material disponible i tradicions del lloc on es 

trobessin. 

Amb el temps aquesta arquitectura no només va servir per refugiar-se del temps, sinó que 

també es veu reflectida la cultura del lloc, es generen espais amb usos diversos per poder 

donar peu a diferents costums de la zona. Potser els costums van aparèixer després, això no ho 

sabrem mai. M’apassiona l’arquitectura tradicional perquè és pura, senzilla, sense enganys 

respon a un principi bàsic, el d’habituar-se al lloc utilitzant els mínims recursos. Això em lliga 

amb el meu segon punt d’interès per l’arquitectura, la de generar projectar a través de la 

sostenibilitat i respecte pel medi ambient. Per sostenible no em refereixo a aquella 
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arquitectura que utilitza uns materials d’última generació per tal de que l’energia que es faci 

servir provingui de fonts renovables, no. Em refereixo aquella en que aconsegueix reduir al 

màxim les seves necessitats d’energia ja que ha sabut adaptar-se al lloc en que es troba i 

conseqüentment s’ha construït de manera adequada. 

D’altra banda, penso que tot allò que està construït ho podem utilitzar d’una manera o altre 

seguint el principi de la reutilització o rehabilitació i així aconseguim omplir els buits urbans de 

la ciutat i ser més ecològics. Durant el meu Erasmus vaig tenir la oportunitat d’estudiar a la 

Universitat Tecnològica de Delft. Allà vaig decidir especialitzar-me en el màster que ells 

anomenaven “heritage and architecture”. Es focalitzava molt el fet de per rehabilitar un edifici, 

ja pugui ser un d’interès nacional o edificis que ens han arribat als nostres dies sense que se li 

hagi atribuït un valor especial, havíem d’analitzar-lo per poder arribar a destil·lar a que donem 

valor o considerem essencial de l’edifici original per tal de que no perdi el seu caràcter en la 

futura rehabilitació, o inclús potenciar-ne els valors que s’han pogut perdre o camuflar en 

altres aspectes secundaris durant els anys. 

A partir d’aquí es formula la qüestió sobre quins edificis tenen valor i quins no. Considero que 

no hem de tractar a uns diferent dels altres perquè faci més anys que estiguin construïts, sinó 

que s’ha d’analitzar l’edifici i veure quins son els valors de l’edifici, que reflexa la realitat d’un 

temps, per tant l’arquitectura que aparentment pot semblar sense valor, com per exemple un 

edifici dels anys 70 també reflexa un temps, i per tant també la podem considerar com el llegat 

que ens ha arribat als nostres dies. 

La rehabilitació que es farà en l’edifici a partir d’aquí pot dependre molt de l’ús que necessitem 

en el moment, però hem d’entendre la nostra actuació com una capa més en el procés de 

transformació de l’edifici, de tal manera que es segueixin reflectint els motius o principis que 

van dur a terme que l’arquitectura es desenvolupés d’aquella manera. Hem d’entendre que 

amb les noves tecnologies els usos i possibilitats van canviant, però per això no s’ha de 

desprestigiar el que ja hi ha o fer que perdi la seva identitat, el contrari, la tecnologia ens 

permet millorar-ho a uns nivells que mai abans s’havien vist. 

Un altre tema important, que ja he començat a parlar-ne amb anterioritat i que crec que és o 

haurà de ser el futur de l’arquitectura és actuar d’acord amb el medi ambient. Aquest és un 

tema el qual abans de començar la carrera no imaginava que pogués tenir la importància que 

té per mi ara. Durant els meus anys a la universitat he desenvolupat una consciència sostenible 

que abans no tenia, d’alguna manera les assignatures cursades m’han fet veure la realitat del 

que ens envolta i de les condicions en que es troba el planeta, cada dia més devastat per 

l’actuació humana. Per això, l’única arquitectura que pot tenir futur és aquella que tingui poc 

impacte en la generació de CO2. Penso que les millores tecnològiques i utilitzar energies 

renovables és necessari, però també crec que no és realment el tema que toca als arquitectes. 

Nosaltres tenim el repte d’aconseguir generar arquitectura que no necessiti energia. Cada 

edifici s’ha de harmonitzar amb l’entorn en el sentit que es beneficiï del lloc i de les condicions 

climàtiques i poder generar estratègies diferents en cada zona per tal de minimitzar les 

necessitats d’energia. 
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Cap a on vaig? 

Com a conclusió penso que sobre arquitectura bioclimàtica a la universitat es un tema que, tot 

i que si que se’n ha parlat, no s’ha tocat prou. En alguns moments he trobat a faltar 

assignatures on realment s’intenti adaptar l’edifici utilitzant tècniques passives o altres 

estratègies per minimitzar les exigències tèrmiques per exemple. 

És per a aquest motiu, que un cop acabada la carrera i el màster habilitant m’agradaria seguir 

formant-me en aquest tema per aprofundir i sentir que el que acabi fent en la meva vida com a 

arquitecta ajudi a contribuir d’alguna manera a solucionar un dels problemes més greus de la 

societat contemporània com és la petjada ecològica. 

Sempre m’ha agradat molt viatjar i he sentit especial interès per els països freds com els països 

nòrdics per el seu estil de vida d’alguna manera diferent al nostre i el seu respecte per la 

natura. L’experiència de l’erasmus a Holanda em va servir per conèixer-me a mi mateixa i ser 

més independent, necessitava viure una experiència com aquesta per descobrir el que 

realment em motiva i els dubtes que tinc. Des d’aquella estada cada cop tinc més clar que 

m’agradaria seguir els meus estudis a la universitat de Trondheim, a Noruega realitzant un 

màster d’arquitectura sostenible per poder aprofundir més sobre aquest tema que trobo tant 

necessari per a la societat actual. 
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